
ACTA DE LA SESSIÓ DEL CLAUSTRE DE LA UNIVERSITAT DE VALÈNCIA DEL DIA 14 DE 
DESEMBRE DE 2021 

 

A la ciutat de València, a les 9 hores i 45 minuts del dia 14 de desembre de 2021, a 
l’Aula Magna de la Facultat de Medicina i Odontologia, sota la presidència de la Sra. 
rectora i amb la presència dels claustrals que es relacionen en l’annex I, es reuneix en 
sessió ordinària el Claustre de la Universitat de València per tractar l’ordre del dia 
següent: 

Punt 1. Constitució del Claustre. 

Punt 2. Elecció de membres de la Mesa del Claustre i constitució d’aquest òrgan. 

Punt 3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de 22 de juliol de 2021. 

Punt 4. Informe de la Sra. rectora. 

Punt 5. Elecció de membres de diversos òrgans col·legiats: Consell de Govern, Comissió 
d’Estatuts, Comissió de Política Lingüística, Comissió de Professorat, Comissió 
d’Investigació, Comissió d’Avaluació de la Qualitat dels Serveis Universitaris, Comissions 
informatives o assessores de licitacions, Comissió de Reclamacions i Junta Electoral. 

Punt 6. Informe de la Sindicatura de Greuges corresponent al curs acadèmic 2020-
2021. 

Punt 7. Torn obert de paraules. 

 

Punt 1. Constitució del Claustre 

La Sra. rectora comunica als membres del Claustre que, celebrades les eleccions de 
renovació del Claustre, aquest està constituït per 276 claustrals electes més els tres 
membres nats (rectora, secretària general i gerent). Hi ha 24 vacants. El total de 
membres del Claustre és de 278. Els i les membres assistents es relacionen en l’annex I. 

A continuació, pren la paraula la secretària general, que indica que, tenint en compte 
les vacants i les absències justificades per baixes temporals o permisos oficials 
comunicats a la Secretaria General pels serveis administratius corresponents (vegeu 
l’annex I), a l’efecte del que preveu l’article 10, punt 4, del Reglament de règim intern 
del Claustre, l’estimació del quòrum és de 137 claustrals en primera convocatòria i de 
91 en segona.	

Amb aquestes dades, el Claustre queda constituït. 



La Sra. secretària general informa que avui no hi ha cap punt de l’ordre del dia que 
necessite votació a mà alçada i, per tant, no es nomenaran comptadors de sala, sinó 
només interventors o responsables d’urna. Seran interventors d’urna les persones 
següents: 

– Per a les urnes del PDI: Ester Alba Pagán, Joaquín Aldás Manzano, Sergi Maicas Prieto 
i Lara María Manyes Font. 

– Per a l’urna dels estudiants: Sergio Alonso Vila i Noelia Amat García. 

– Per a les urnes del PAS i del personal investigador en formació: María Teresa Bausá 
Gallén i Raquel Bayo Castellote. 

A continuació, la Sra. secretària general dona pas al punt 2 de l'ordre del dia. 

 

Punt 2. Elecció de membres de la Mesa del Claustre i constitució d’aquest òrgan. 

Finalitzat el termini de presentació de candidatures, la Sra. secretària general indica 
que s’hi han presentat les candidatures següents: 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
TITULARS 
- Serra Añó, María Pilar (Facultat de Fisioteràpia). 
- Villar Aguilés, Alicia (Facultat de Ciències Socials). 
SUPLENTS 
- Ferrer Manchón, Antonio Manuel (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Merelles Tormo, Antonio (Facultat d’Infermeria i Podologia). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
TITULARS 
- Martínez Escandell, Alfonso (Facultat de Magisteri). 
- Tolosa Chelós, Josefa (Facultat de Farmàcia). 
SUPLENTS 
- Pedrosa López, José Carlos (Facultat de Dret). 

Personal d’administració i serveis: 
TITULARS 
- Sala Siscar, Josep Vicent (Servei d’Informàtica). 
SUPLENTS 
- No hi ha candidatures. 

Estudiantat: 
TITULARS 



- Herrero Martínez, Carlos (Facultat de Magisteri). 
- Ibáñez Crespo, Javier (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Ibáñez Pastor, Pau (Facultat de Química). 
SUPLENTS 
- Navarré Dopazo, Abel (Facultat de Farmàcia). 

La Sra. secretària general recorda que, en aplicació de l’article 21 del Reglament de 
règim intern del Claustre, quan el nombre de candidats i candidates que es presenten 
siga igual o inferior al de llocs que cal cobrir en l’elecció respectiva, se suspendrà el 
procediment electoral i la Mesa del Claustre proclamarà elegits, sense necessitat de 
votació, tots els candidats i candidates presentats. 

Per tant, a la vista de les candidatures presentades, cal fer votació per a elegir el 
membre titular representant del personal docent i investigador doctor o sense 
vinculació permanent i els representats titulars de l’estudiantat.  

La Sra. secretària general informa que les paperetes de votació del PDI són de color 
blanc i les de l’estudiantat són de color groc. Per tant, comença la votació. 

Una vegada realitzada la votació i l’escrutini, la Sra. secretària general comunica que el 
resultat ha estat el següent: 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
TITULARS 
- Martínez Escandell, Alfonso (Facultat de Magisteri). 18 vots. 
- Tolosa Chelós, Josefa (Facultat de Farmàcia). 116 vots. 

Estudiantat: 
TITULARS 
- Herrero Martínez, Carlos (Facultat de Magisteri). 24 vots. 
- Ibáñez Crespo, Javier (Facultat de Medicina i Odontologia). 18 vots. 
- Ibáñez Pastor, Pau (Facultat de Química). 19 vots. 

Per la qual cosa, es pren l’acord següent: 

ACUV 17/2017: “Proclamar membres de la Mesa del Claustre les i els 
claustrals següents: 

TITULARS 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Serra Añó, María Pilar (Facultat de Fisioteràpia). 
- Villar Aguilés, Alicia (Facultat de Ciències Socials). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Tolosa Chelós, Josefa (Facultat de Farmàcia). 



Personal d’administració i serveis: 
- Sala Siscar, Josep Vicent (Servei d’Informàtica). 

Estudiantat: 
- Herrero Martínez, Carlos (Facultat de Magisteri). 
- Ibáñez Pastor, Pau (Facultat de Química). 

 
SUPLENTS 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Ferrer Manchón, Antonio Manuel (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Merelles Tormo, Antonio (Facultat d’Infermeria i Podologia). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Pedrosa López, José Carlos (Facultat de Dret). 

Personal d’administració i serveis: 
- Vacant. 

Estudiantat: 
- Navarré Dopazo, Abel (Facultat de Farmàcia). 
- Vacant.” 

 
A continuació, la Sra. secretària general demana a tots i totes les membres titulars 
proclamats que prenguen el seu lloc en la Mesa del Claustre, i informa que actuarà com 
a moderadora de la sessió la professora María Pilar Serra Añó. 

Seguidament, la moderadora dona pas al punt 3 de l’ordre del dia. 

 

Punt 3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de 22 de juliol de 2021. 

La moderadora dona la paraula a la Sra. secretària general. 

La Sra. secretària general comunica al Claustre que no s’ha presentat cap esmena a 
l’acta dins del termini reglamentari, que aquesta ha estat a la web de la Secretaria 
General i que se n’ha enviat una còpia a tots els centres i els serveis generals. Per tant, 
en aplicació de l'article 22 del Reglament de règim intern del Claustre, es pren l’acord 
següent: 

ACUV 18/2021: “Aprovar l'acta de la sessió de 22 de juliol de 2021”. 

A continuació, la moderadora dona pas al punt 4 de l’ordre del dia. 

 

Punt 4. Informe de la Sra. rectora. 

La moderadora informa que qui vullga demanar la paraula en aquest punt, ho pot fer 
alçant la mà fins que acabe la presentació del punt per part de la Sra. rectora. 



Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, els claustrals disposaran d’1 o 2 
minuts o menys per a intervenir. 

La moderadora dona la paraula a la Sra. rectora. 

La Sra. rectora diu que abans de les seues primeres paraules en aquest informe al 
Claustre, demana que se li permeta recordar el que el passat dia 24, amb motiu del Dia 
per l’Eliminació de la Violència contra les dones, el 25N, es va llegir al Claustre de 
l’edifici històric de la nostra Universitat, al carrer de La Nau: “La violencia contra las 
mujeres es la máxima expresión de la desigualdad de género en el mundo”. 

Així s’afirmà a la Conferència Mundial sobre la Dona l’any 1995 i l’eliminació de tota 
violència contra les dones és un Objectiu de Desenvolupament Sostenible de l’Agenda 
2030. 

Indica que és un dels nostres objectius prioritaris, com es va assenyalar al Manifest de 
CRUE que es va llegir el dia 24, col·laborar amb els poders públics i la societat en el seu 
conjunt per contribuir a eliminar aquesta violència. 

Lamentablement, pocs dies després de fer eixes afirmacions, una dona va ser 
assassinada a València víctima d’aquesta violència. Cristina, titulada per la nostra 
Universitat. Tal i com férem el passat dijous, la recordem, com en aquell moment ens 
concentràrem i la recordàrem, i donàrem suport a la seua família, i condemnàrem, com 
ja havíem fet res més saber-se la notícia, aquest vil assassinat. Com tantes vegades va 
cantar Raimon, Medalla de la nostra Universitat, “no, diguem no. Nosaltres no som 
d’eixe món”. Des del record a Cristina, inicia, ara ja sí, aquest Informe. 

La Sra. rectora ho fa amb l’agraïment a totes les persones que han fet possible el procés 
electoral de renovació completa del nostre Claustre Universitari. Per tant, correspon, 
en primer lloc, expressar públicament l’agraïment a la Junta Electoral de la Universitat, 
així com a cadascuna de les juntes electorals de centre. També és moment de 
reconèixer la implicació dels equips deganals i de direcció, i particularment el treball de 
deganes, degans i directors de centre.  

I l’important esforç del personal de la Secretaria General, a qui agraeix també el seu 
treball en l’organització del Claustre. Per suposat, el treball de totes les demés 
persones implicades en el procés electoral: les i els membres de les meses electorals, el 
personal d’administració i serveis, i també el personal de neteja i de seguretat. Dona les 
gràcies a totes i a tots. 

Així mateix, dona les gràcies a totes les persones que presentaren la seua candidatura. I 
després, dona l’enhorabona a totes i a tots que hui ocupen un seient en el màxim 
òrgan de representació de la nostra Universitat, el Claustre. 



Diu que es també aquest el moment d’agrair-los, si ja eren membres del Claustre, la 
seua implicació, i a totes les persones que han deixat d’ocupar un lloc de representació 
dels seus companys i companyes, els dona les gràcies. Amb la renovació del Claustre 
universitari es tanca un cicle, i s’inicia un de nou. 

Seguidament, la Sra. rectora informa que en la reunió ordinària del Consell de Govern 
d’ahir es va procedir a l’aprovació, d’acord amb el que es disposa als nostres Estatuts i 
al Reglament Electoral aprovat per aquest Claustre, de la convocatòria d’eleccions al 
Rectorat. 

Així mateix, diu que es va aprovar el pressupost de la Universitat de València per a 
2022. Un pressupost que ascendeix a 470 milions d’euros i que s’ha elaborat seguint les 
línies generals pressupostàries que el Claustre va aprovar en la seua darrera sessió. 

I aprofita per agrair a l’equip de la Gerència, al Vicerectorat d’Economia i 
Infraestructures, al Servei de Comptabilitat i Pressupostos i a les i els membres de la 
Comissió Econòmica, el seu treball en l’elaboració d’aquest pressupost. Comenta 
perquè no és fàcil. No és fàcil per la incertesa en què vivim les universitats públiques 
valencianes, atès que continuem sense disposar d’un model de finançament que ens 
permeta conèixer l’escenari de recursos públics de la Generalitat Valenciana de què 
disposarem. 

Demana que se li permeta recordar les paraules expressades davant la Consellera 
d’Innovació, Universitats i Societat Digital el dia de l’obertura oficial d’aquest curs 
acadèmic: “no podem deixar de recordar que la subvenció ordinària de la Generalitat 
Valenciana cobreix escassament els costos de personal, i se situa en nivells inferiors a fa 
una dècada. Per això, el sistema universitari públic valencià va demanar una conselleria 
competent en universitats. En Universitats, i en Ciència i en Coneixement”. 

“Quan el govern del president Puig va prendre possessió va assumir un compromís de 
restauració dels nivells de despesa pública previs a les retallades que havien 
experimentat els pilars del benestar, en el cas autonòmic, la sanitat i l’educació. Mentre 
que el compromís ha estat clar en sanitat, i també en educació primària i secundària, 
portem sis anys esperant el necessari model de finançament de les universitats 
públiques valencianes”. 

I diu que ho sap la Consellera, per escrit i en persona, i ho sap també el nostre 
President. I anem a continuar reivindicant que facen efectiu el seu compromís. Som 
conscients i sensibles de la situació d’infrafinançament de la Comunitat Valenciana. I 
s’ha donat suport al govern de la Generalitat, i es va signar el pacte social per 
reivindicar al govern d’Espanya un millor finançament del nostre territori. I, de la 



mateixa manera, confia que s’atenguen els compromisos per fer realitat un sistema 
universitari públic com el nostre. 

I per atendre les singularitats d’una universitat pública com la nostra, històrica, líder 
d’Europa en recepció d’estudiants internacionals. I quan diu líder, diu la primera. 
Universitat pública, històrica, amb més de cinc segles d’història, sí, però alhora 
moderna i destacada en els principals indicadors per la seua recerca, situant-se en 
diverses àrees de coneixement entre les cent primeres universitats del món. 

La Sra. rectora diu que ens hem de sentir orgullosos i orgulloses, totes i tots els que 
formem part d’aquesta gran Universitat. I la societat valenciana ha de sentir-se 
orgullosa, també, dels resultats assolits per la seua universitat pública de referència, la 
Universitat de València, de la qual tenim la responsabilitat de ser membres del seu 
Claustre. 

Però, de la mateixa manera, han de ser conscients que la universitat pública, i més 
particularment la nostra, requereix d’un finançament públic adequat per a complir les 
seues funcions socials. 

Diu que estem en una de les facultats de Medicina més antigues d’Espanya. Dona les 
gràcies al seu degà i tot l’equip deganal i al personal d’administració i serveis de la 
Facultat per acollir-nos hui, ací, en aquesta sala espectacular. En un edifici protegit, 
històric, rehabilitat i modernitzat. Un exemple de la necessitat de recursos que tenim 
per conservar un patrimoni històric que és de totes i de tots. I per posar-lo en valor 
cada dia, per emprar-lo per dur endavant la docència, la recerca, la transferència de 
coneixement, i també la cultura i l’esport. 

Per això, manifesta que necessitem obres i adaptacions per mantenir actualitzades les 
nostres infraestructures. Necessitem noves infraestructures per fer front a l’evolució de 
la docència. I també per fer front als nous reptes de recerca. En definitiva, inversions 
per a equipaments i infraestructures que ens permeten continuar sent el que som. I 
avançar, i continuar progressant. 

A més, demana que se li permeta una comparació domèstica que feia ahir al Consell de 
Govern: la Universitat de València també paga la llum. I la pujada continuada del preu 
de la llum té importants efectes en una factura d’una universitat que té instal·lacions 
obertes moltes hores al dia, i algunes d’elles vint-i-quatre hores al dia, i que disposen a 
més d’equipaments de climatització. 

Però, per sobre de tot, quan parlem de finançament parlem, principalment, de 
persones. Perquè els edificis acullen persones, perquè els subministraments atenen a 
les demandes de les persones, perquè els equipaments són emprats per les persones. 
Estudiantat, PDI i PAS. 



I, en darrera instància, les plantilles universitàries les integren persones. Persones com 
el nostre professorat associat, que demana que fem efectius els quinquennis docents i 
els sexennis de recerca, quan és conegut que la Generalitat Valenciana manté un marc 
normatiu de retribucions que no ho permet. Ni a elles ni a ells ni a la resta de 
professorat contractat temporal, en el cas dels sexennis. I li ha demanat a la Generalitat 
que ho canvien, que ho permeten i que ho financien. Però de moment la resposta és 
negativa. 

De la mateixa manera, diu que és moment de recordar que la Generalitat Valenciana 
no ens compensa per la totalitat dels costos que se’n deriven de l’aplicació de la 
normativa estatal i autonòmica, els CNEA, és a dir, el pagament dels complements 
retributius docents i investigadors del nostre professorat. 

Per continuar amb el que comentava fa un moment, en defensa d’una universitat de les 
persones, indica que, de segur que es coincideix amb ella, cal millorar les condicions 
laborals de totes aquelles que es troben en pitjors condicions contractuals. Per això, 
continuen reivindicant la signatura del conveni col·lectiu. Perquè, recorda, som l’única 
comunitat autònoma sense conveni col·lectiu i, per tant, sense possibilitat de generar 
oportunitats més estables i més dignes de treball en la docència i en la recerca 
universitàries. 

Com ha expressat per escrit, i va dir a l’acte d’obertura de curs a què s’ha referit abans: 
“el govern valencià ha d’aconseguir l’autorització de l’increment de la massa salarial de 
les universitats per tal de poder millorar les condicions laborals del professorat ajudant, 
ajudant doctor, contractat doctor i professorat associat. I subratlla que no ens podem 
resignar a que es mantinga una taxa de reposició que ha fet minvar no sols la plantilla 
de personal docent i investigador, sinó també, i molt especialment, la plantilla de 
personal d’administració i serveis”. 

Mentre continuen reivindicant la desaparició de la taxa de reposició davant el govern 
d’Espanya, han observat, i els preocupa enormement, que en els pressupostos de la 
Generalitat d’enguany ha desaparegut la consignació pressupostària per al pagament 
del preacord del conveni col·lectiu signat fa ja més de dos anys per les universitats, els 
sindicats i els responsables de la Generalitat. 

Els han preguntat: es que no penseu signar-ho? Li ho va dir a la Consellera, que li va 
respondre que, quan se signe, s’incorporaran els recursos necessaris. Però cal signar-lo 
primer. I com li va dir a la consellera en el discurs d’obertura de curs: “no és temps 
d’excuses, és temps d’actuar. Actuar des de la solidaritat i la col·laboració institucionals, 
però actuar”. 



Per això, des de l’obertura del curs, no han parat per tal de buscar vies alternatives i 
suport dels poders públiques a aquestes legítimes aspiracions, que són de tota la 
comunitat universitària, i que són, al seu entendre, de justícia. 

No té clar que la signatura del conveni col·lectiu siga una prioritat del nostre poder 
executiu autonòmic. No ho té clar perquè els fets no l’acompanyen. Però per a 
nosaltres ho és. Ho és per a aquesta rectora. I per això, a més de demanar-li per escrit a 
la Conselleria en reiterades ocasions la signatura d’aquest conveni, ho ha traslladat 
també al poder legislatiu, autonòmic i de tot l’Estat. Així, es va reunir amb diferents 
senadors i senadores i, especialment, amb el president de la Comissió d’Universitats 
del Senat, el nostre catedràtic Javier de Lucas. 

I també s’ha adreçat als caps de llista de cadascuna de les candidatures que es 
presentaren per València a les Corts Generals i que tenen representació al Congrés dels 
Diputats. Els ha demanat el seu suport en el tema relatiu al finançament universitari i el 
seu suport en les gestions davant dels diferents ministeris, per poder aconseguir la 
signatura del conveni col·lectiu, bloquejat segons la Generalitat Valenciana pel 
Ministeri d’Hisenda. 

I si cal es reunirà personalment amb cada grup parlamentari, com ja li ho ha avançat, 
de la mateixa manera que va anar al Senat. No escatimaran esforços per aconseguir 
resultats en favor de les nostres persones, de les nostres plantilles, castigades per les 
retallades imposades per una taxa de reposició que ja hauria d’haver estat eliminada. 

Diu que està ben segura que aconseguiran resultats, i confia en la sensibilitat dels 
nostres diputats i diputades, ja que no hi ha iniciativa del poder executiu. Perquè amb 
la raó per davant, amb la lleialtat però també amb l’explicació de les necessitats, 
aconsegueixen objectius. 

Així, i malgrat la inacció i fins i tot la reticència que va trobar de la consellera 
d’Universitats, arran de les converses que havia mantingut amb els grups parlamentaris 
al llarg del temps, han aconseguit que els grups Socialista, Compromís i Podem a Les 
Corts Valencianes impulsen l’esmena d’addició al Decret 174/2002, del Govern 
Valencià, sobre Règim de Retribucions del Personal Docent i Investigador Contractat 
Laboral de les Universitats Públiques Valencianes, per tal de crear la figura de 
professorat contractat substitut. 

Per això vol agrair a aquests grups parlamentaris, i als seus síndics, Manolo Mata, Fran 
Ferri i Pilar Lima, la seua cobertura. I, molt especialment, el treball realitzat pel diputat 
socialista Pedro Ruiz Castells, professor d’aquesta casa, i del president de les Corts 
Valencianes, Enric Morera, que sempre ens han donat suport en aquestes 



reivindicacions. I també vol agrair el vistiplau rebut a aquesta iniciativa per part del 
president Ximo Puig. 

Indica que continuaran, doncs, insistint des de la lleialtat institucional, reclamant la 
resposta a les legítimes aspiracions de les persones que integren la nostra Universitat, i 
a les necessitats que, com a institució, tenim per continuar operant al nivell de 
lideratge internacional en què ens trobem. 

I en aquest moment, i abans de continuar, vol agrair novament el treball de totes les 
persones, PDI, PAS,i també estudiantat, que fan possible aquests resultats cada dia, i 
destacar també el nostre lideratge internacional, la nostra presència capdavantera en 
el programa d’universitats europees a través de FORTHEM, i el treball que es fa des 
dels diferents centres en els programes de doble titulació internacional, així com en la 
mobilitat internacional, principalment Erasmus. Programa en què som la primera 
universitat d’Europa en recepció d’estudiantes i estudiants internacionals. Dona les 
gràcies i l’enhorabona a totes i a tots. 

Posteriorment, la Sra. rectora vol també fer esment a l’execució de l'oferta pública 
d'ocupació de professorat per a 2021 en la nostra Universitat, dins dels límits imposats 
per la taxa de reposició, amb la convocatòria de 31 càtedres d'universitat, 59 places de 
titular d'universitat i 79 de professorat contractat doctor. Això ha permès la promoció 
de tot el professorat contractat doctor i titular d'universitat acreditat fins a març de 
2021, així com l’estabilització del professorat ajudant doctor un o dos anys abans de la 
finalització del seu contracte amb 85 places i també el compliment del pla 
d'estabilització del professorat associat acordat en la Mesa Negociadora amb 11 places. 
A més, s'han convocat per al curs 2021-22 un total de 125 places de professorat 
ajudant doctor per a procurar la renovació i ampliació de la plantilla de PDI, 
convocatòries que inclouen prop de 40 noves places de professorat ajudant doctor. 

Finalment, i estretament relacionat amb el tema del professorat, està l’avantprojecte 
de Llei Orgànica del Sistema Universitari. Tal i com es va comentar en diferents àmbits, 
com la reunió amb deganes, degans i directors de centre, i també al si de la Mesa 
Negociadora, i tal i com es va informar a través del NewsletterUV, el portal sobre la 
LOSU de la nostra Universitat està obert i permet veure els posicionaments de què 
disposem fins la data, així com la possibilitat de recollir el sentit individual de les i els 
membres de la comunitat universitària. 

Com totes i tots saben, el procés de diàleg permanent no està renyit amb la rotunditat 
del posicionament que ha expressat la CRUE, reflectit en la contundent posició 
expressada pel seu president en la recent reunió del “Consejo de Universidades” i en el 
procés de negociació de la LOSU que continua obert. En eixe sentit, el plenari de CRUE-
professorat, reunit a la nostra Universitat els passats 29 i 30 de novembre amb la 



presència de més de 40 universitats, va establir una sèrie de posicions crítiques i 
constructives al respecte de la necessitat de finançament i l’augment de la taxa de 
reposició per a acomplir els objectius de la temporalitat de la plantilla del PDI del 
projecte de LOSU, la millora de les figures de professorat contractat que s’hi 
incorporen, i la transitorietat al nou marc, junt a la necessitat de comptar, el més aviat 
possible, amb un Estatut del PDI. 

Indica que la nostra societat, que està en transformació cap a una societat més verda, 
més sostenibles, més digital, requereix ser intensiva en coneixement. I, per fer-ho, les 
universitats públiques som un actor clau. Per això, en els treballs de reforma del marc 
normatiu amb què comptem, és a dir, la Llei Orgànica d’Universitats, la LOU, esperem 
un consens fruit d’un diàleg sincer i un compromís no sols normatiu, sinó financer, 
pressupostari, dels governs, tant Estatal com autonòmic. Sense finançament no es 
podrà aplicar la nova llei. 

No podem deixar de recordar que la I+D a Espanya suposa l’1,2% del PIB, molt lluny, 
just la meitat, que la mitjana de l’OCDE, i molt més lluny dels Estatuts Units, amb un 
3,2%, i de Corea, amb un 4,5%. 

I, també, no podem deixar de recordar que, en successives onades, els estudis de l’IVIE 
xifraren en 2,6 euros el retorn fiscal de cada euro invertit en el sistema universitari 
públic valencià. 

Les universitats públiques, com apuntava el professor Francisco Michavila, requerim de 
major flexibilitat, però també d’un major volum de recursos per acomplir les missions 
que tenim encomanades. I necessitem poder executar la nostra autonomia 
universitària. 

Tampoc pot deixar de recordar que aquest govern no hauria d’aprovar una llei de 
reforma del sistema universitari, com és la LOSU, de la mateixa manera que es va 
aprovar la LOU l’any 2001, sense un consens previ amb les universitats públiques, i amb 
el seu PDI, PAS i estudiantat, reduint la participació en la governança universitària, just 
quan en aquests temps s’ha evidenciat la importància de la cogovernança que hem 
exercit a la nostra Universitat. 

I, en eixe sentit, els preocupa actuacions com l’esmena a la llei de convivència 
universitària, una vegada estava acordada ja amb universitats i també amb el 
moviment estudiantil. 

La Sra. rectora diu que acaba ja, i ho faia, primer, informant al Claustre, tal i com és 
preceptiu d’acord amb allò que disposa l’article 90.8 dels nostres Estatuts, que la 
Universitat de València, en compliment de l’Acord del Consell de Govern 226/2021, de 
23 de juliol, s’ha incorporat com a patrona a la Fundació de la Comunitat Valenciana 



Element València; a la Fundació de la Comunitat Valenciana Escola de Postgrau i Xarxa 
de Centres d’Investigació en Intel·ligència Artificial, ValGRAI, en compliment de l’acord 
246/2021, de 5 d’octubre. Així mateix, i en compliment d’allò que es disposa a l’acord 
254/2021 adoptat pel Consell de Govern el 5 d’octubre d’enguany, es va modificar la 
Relació de Llocs de Treball 2/2021 del Personal d’Administració i Serveis de la 
Universitat. 

Dit açò, acaba fent una necessària referència a la normalitat amb què estem acabant 
aquest primer quadrimestre de curs, en un context complex com és el marcat per la 
COVID-19. Dona les gràcies a totes i a tots els que ho han fet possible: al PDI i al PAS 
per la seua col·laboració, als equips deganals i de direcció dels centres per la seua 
implicació, i a totes i tots els estudiants per la seua responsabilitat. 

Ara, quan comença a plantejar-se l’administració de la tercera dosi, tornem a posar-nos 
a disposició de la Generalitat Valenciana per contribuir a fer més àgil i extens el procés 
de vacunació entre la nostra comunitat universitària. 

Una comunitat que composem més de cinquanta mil persones que, com diuen els 
nostres Estatuts, estem “al servei del desenvolupament intel·lectual i material dels 
pobles, del progrés del coneixement, de la pau, de la igualtat entre les dones i els 
homes, i de la defensa ecològica del medi ambient”. Una comunitat universitària a la 
qual representem dignament en aquest Claustre. 

Reitera l’agraïment als membres del Claustre per la seua presència i participació i indica 
que tot el Consell de Direcció i ella mateixa resten a la disposició de tots els membres 
de Claustre per atendre les qüestions que consideren relacionades amb els temes 
objecte d’aquest informe. Dona les gràcies. 

La moderadora obri un torn d’intervencions. 

L'estudiant de la Facultat de Dret Andrés Fernández Alonso diu que la Sra. rectora ha 
advertit sobre un problema molt greu que existeix ara mateix en el sistema universitari 
espanyol, és la reforma de la Llei orgànica del Sistema Universitari, la LOSU, i la que ja 
serà més imminent, la Llei de Convivència Universitària, la LCU, a través d'una esmena 
que es va introduir a última hora, el 17 de novembre, que es va aprovar en la Comissió 
de Ciència, Innovació i Universitats del Congrés i actualment està en tramitació del 
Senat, amb previsió que a final d'enguany s'aprove aquesta llei i les comunitats 
autònomes comencen a desenvolupar el seu règim. Ha de dir que aquesta és una llei 
que com a representant de l'estudiantat els perjudica en gran manera, perquè no té en 
compte els procediments de mediació, no té en compte els procediments de 
substitució de mesures i, en definitiva, és una llei que els afecta com a estudiants, és un 
pas arrere del que s'havia negociat, del que s'havia pactat i és una cosa que s'ha de 



denunciar per la comunitat universitària. Sol·licita a aquesta comunitat universitària 
que s'aplique el text previ a l'esmena, que la Sra. rectora coneix, que l'equip rectoral 
coneix i que, per tant, tinga les garanties suficients que ells com a estudiants puguen 
tenir una bona aplicació d'un règim sancionador adequat a la convivència universitària 
que es requereix. D'igual forma, vol comentar que la LOSU és una llei que no 
contempla tampoc les vicissituds de cada universitat, de cada claustre universitari, de 
cada consell de govern, en la qual la representació estudiantil ha d'estar representada 
d'acord amb les necessitats que existeixen i d'acord amb els acords necessaris per a la 
cogobernança. Augmentar la representació estudiantil no és capritx, no és un desig, no 
és una contradicció formal com diu el ministre en les seues entrevistes, és una 
necessitat d'acord amb el que representen, amb el que són, són una part clau 
d'aquesta universitat, la universitat sense estudiants no és una universitat, és un centre 
d'investigació. Diu que no ho diu ell, ho ha dit el mateix ministre d'Universitats i això 
quedarà clarament reflectit, ací, ara i en el procés que vindrà després a partir del 
procés d'implementació de la LOSU i altres lleis. Per això avui volia demanar a la 
comunitat universitària que reflexione, perquè es vénen corbes, es ve un temps difícil, 
però creu que és el moment perquè tots i totes prenguem acords i posicions comunes. 

A continuació, la moderadora dona la paraula a la Sra. rectora per a contestar a la 
intervenció. 

La Sra. rectora li dona les gràcies a Andrés Fernández per la seua intervenció i diu que 
simplement ha reiterat el que ella ja havia dit, és a dir, una Llei de Convivència 
Universitària que no és la pactada, ni per part de la CRUE ni per part de l’estudiantat, 
en absolut, i ja s’ha dit, s’ha reivindicat que volem el text anterior, però el tema està en 
el Senat. Per suposat, tota la columna vertebral de la Llei de Convivència que era la 
mediació està tatxada, per tant, no té sentit el que va inspirar aquesta llei. I respecte a 
la LOSU, diu que tenim obert un portal perquè es facen totes les aportacions a nivell 
individual, a nivell d’organitzacions. Avui mateix tenen una reunió els presidents de les 
sectorials CRUE amb el comitè permanent per valorar les modificacions que s’han fet, 
però que no són suficients per a tot el que demanaren i lo que li varen plantejar al 
ministre en l’últim Consell d’Universitats i és que no s’ha tingut en compte el document 
2030 que els varen plantejar. Per tant, diu que no estan d’acord amb aquesta proposta 
de LOSU, no sols en el tema de la representació o governança també, sinó tot el tema 
que afecta a les persones fonamentalment. Per tant, diu que seguiran endavant, però 
que és important que tots es manifesten, que les associacions estudiantils també tenen 
un paper molt important i que seguiran treballant perquè a més tot açò requereix d’un 
finançament i aquest finançament no està garantit. El que les comunitats autònomes 
procuraran els recursos no ens dona cap garantia de finançament, sinó tot el contrari. 



La moderadora indica que s’han demanat més sol·licituds de paraula. S’obri un altre 
torn d’intervencions. 

Així, l’estudianta de la Facultat de Geografia i Història Alba María Baldayo Abad indica 
que és alumna de segon del grau d’Història i secretària general del Bloc d’Estudiants 
Agermanats, el BEA, i que un any més i ja van 38 estan ací orgullosos i combatius per a 
defendre la universitat que volen. Diu que la Sra. rectora al llarg de la presentació ha fet 
veure que la Universitat de València es preocupa pels seus estudiants. Si això fora cert, 
com s’explica la retallada en les places de màster? La realitat d’aquesta gestió és el 
benefici de la universitat privada. El fet que s’esgoten titulacions o de les elevades 
notes de tall no és motiu d’orgull. Tot el contrari. La Universitat hauria de ser capaç 
d’oferir una educació pública i de qualitat i ja és evident que no supera el criteri de tall. 
D’altra banda, consideren que l’estudiantat han de tenir espais de socialització i 
d’esplai, més enllà del purament acadèmic. No podem oblidar i tots els que estem avui 
ací ho sabem, que la vida universitària va més enllà del que s’aprèn en una aula. És per 
això que la reforma del “Lluís Vives” és insuficient. És intolerable que d’un edifici de 
quatre plantes només una, la planta baixa, estiga reservada per als més de 50.000 
universitaris que som ací. En general, troben que els espais són insuficients. Tant és 
així, que l’any passat van tenir que fer un tancament a l’aulari per a obtindré més espais 
per a estudiar, que al final és per al que estan ací, per a estudiar i aprendre, perquè ells, 
el BEA, no obliden el seu objectiu, aconseguir una universitat millor i lluitaran durant 
aquests pròxims anys per aconseguir-ho, pel que han fet, pel que fan i pel que faran. 

Seguidament, l’estudianta de l’Escola Tècnica Superior d’Enginyeria África Vercher 
Ballester indica que és estudiant d’Enginyeria Química i membre del Bloc d’Estudiants 
Agermanats. En primer lloc, vol agrair a tots els estudiants que els han votat per 
diposar tota la confiança sobre ells i vol aprofitar per criticar nombroses manques 
democràtiques que han observat a la Universitat. Consideren preocupant la baixa 
participació electoral a la Universitat, que aquest any ha arribat a un mínim històric del 
12%. Des de la Universitat cal actuar perquè els estudiants coneguen els seus drets i 
sobretot es mobilitzen. Tota la feina de pedagogia no pot recaure sobre els sindicats. 
Tampoc és d’estranyar la poca participació si tenim en compte que l’estudiantat 
actualment està infrarepresentat als òrgans de govern, encara que són el 85% de la 
població universitària, només són el 25% del Claustre. Consideren que aquest 
percentatge s’hauria d’ampliar, ja que especialment en la Llei orgànica d’universitats 
només es fixa que el PDI ha de ser la majoria dels membres. Diu que igualment avui en 
el punt següent s’elegiran els membres del Consell de Govern, dels quals només cinc 
són estudiants. Consideren preocupant que als màxims òrgans de govern de les 
universitats els estudiants pràcticament no tinguen cap poder d’actuació. De la mateixa 
manera, la Delegació d’Estudiants que, d’acord amb la seua pròpia descripció, articula 



les polítiques d’associacionisme, dinamització sociocultural, participació, informació de 
l’estudiantat de la Universitat de València, tampoc és elegit democràticament. 
Consideren que aquesta reivindicació és fàcil d’entendre, però tot i que la venen 
reclamant des de fa molts anys, sempre passa el mateix, que no se’ls escolta. 

D’altra banda, l’estudiant de la Facultat de Dret Sergio Alonso Vila felicita, en primer 
lloc, a tots els companys i les companyes del Claustre, tant estudiants com professors 
com PAS que accedeixen de nou o que repeteixen en aquest òrgan. Seguidament, diu 
que la Sra. rectora en el seu informe ha fet especial menció al que ha segut l’aspecte 
del finançament d’aquesta Universitat, anunciant inclòs que s’ha aprovat ja pel Consell 
de Govern el projecte de pressupostos, 470 milions d’euros. A més, ha anunciat que en 
breu tindrem les eleccions al Rectorat, el qual significa que de nou tindrem un parell de 
mesos on estarem constantment ficant sobre la taula eixos problemes, eixes dolències 
que té aquesta Universitat. I en aquest sentit, diu que ha trobat en el seu discurs una 
mica a faltar tot el que és el discurs a l’estudiant, s’ha dirigit molt al professorat i sí que 
vol recordar, un poc per reforçar algunes tesis, que la Sra. rectora ha explicat sobre la 
Conselleria d’Universitats que és el tercer any consecutiu que la Conselleria publica 
tard les beques, les resol més tard encara i les paga ja Déu sabrà quan. I aquest és un 
dels principals problemes que tenen els estudiants d’aquesta Universitat. A més, ha 
parlat del finançament, que repercuteix en l’oferta de places, per tant, és una qüestió 
que ens ha d’unir a tots. I després, al final, quan ha comentat el tema de les 
infraestructures, diu que això té una traducció clara en el dia a dia. Comentava també 
la Sra. rectora que ha augmentat la factura de la llum de la Universitat, però no serà 
pels ascensors de Tarongers perquè no funciona quasi cap. Ho diu perquè en la qüestió 
de les infraestructures, a banda de totes aquelles noves com puga ser el Col·legi Major 
Lluís Vives, el manteniment de les actuals també suposarà dins de no res un problema. 

A continuació, la moderadora dona la paraula a la Sra. rectora per a contestar a les 
intervencions. 

La Sra. rectora dona les gràcies per totes les intervencions que hi ha hagut. En primer 
lloc, li diu a Alba Baldayo que no es pot parlar de retallada de places quan l’any passat 
d’unes 900 places, realment en el Màster de Secundària es poden oferir més de 1.000 
places, però diu que no s’han cobert mai i, per tant, han anat baixant l’oferta perquè no 
s’han cobert mai. L’any passat de les 900 places que es varen oferir, varen haver només 
818 matrícules. I enguany, de 880 que es podien matricular, només s’han matriculat 
834, és a dir, que seguim sense cobrir places, si bé hi ha especialitats que tenen més 
demanda que altres. Respecte a l’edifici “Lluís Vives” i que els espais són insuficients, 
diu que efectivament sempre tenim necessitat d’espais, sempre l’espai es un bé molt 
escàs, però el projecte actual que està elaborant-se, que està construint-se en el “Lluís 



Vives” és un projecte que va ser consensuat amb l’estudiantat i amb els serveis que 
atendran a l’estudiantat i va ser un projecte de moltes reunions i en el qual es va 
consensuar que és el que allí podia anar per atendre les necessitats de l’estudiantat a 
tots els nivells. Sobre l’assumpte de demanar espais per a estudiar, creu que sempre 
que s’han demanat, s’han concedit aquests espais per a estudiar i si ha fet falta obrir 
aularis, s’han obert aularis amb totes les mesures de seguretat per a poder estudiar 
perquè són conscients que tot l’estudiantat no té les mateixes condicions en casa per a 
estudiar. 

Seguidament, la Sra. rectora li contesta a Àfrica Vercher quant a la mobilització de 
l’estudiantat que per suposat hem de treballar totes i tots per mobilitzar a l’estudiantat, 
que l’estudiantat participe, que s’implique en totes les activitats que es fan, docents, 
de divulgació, culturals, de projectes de tot tipus, diu que ella ha assistit a alguns 
d’aquests projectes a Burjassot o en l’àmbit cultural i la veritat que és un goig veure 
quan l’estudiantat participa. Per tant, ens hem d’implicar tots, des dels centres i des de 
les associacions estudiantils, des de l’equip de direcció per facilitar la participació i 
incentivar i mobilitzar a l’estudiantat perquè això enriqueix la comunitat universitària, 
enriqueix les decisions que es prenen i la vida que es du a la Universitat que són moltes 
hores. Respecte al tema de la Delegació d’Estudiants, li diu que l’AGE va a aprovar 
l’actual model de la Delegació de la Universitat. Per tant, no es pot dir que està al 
marge del que l’AGE ha decidit, l’AGE ha aprovat aquest model de Delegació. 

I a Sergio Vila la Sra. rectora li diu que està totalment d’acord i que ho reivindiquen 
moltíssim la Sra. vicerectora d’Estudis i Política Lingüística i ella mateixa el tema de les 
beques. És tremend, és terrible que les beques tarden en publicar-se i més encara que 
tarden en pagar-se. Diu que estan damunt de la Conselleria i esperen que açò canvie. 
També està totalment d’acord en que junt al projecte de noves construccions, tenim el 
manteniment de les infraestructures actuals, perquè tenim campus envellits, fins i tot 
el de Tarongers que és el mes nou té moltíssimes necessitats, ho saben, com han patit 
el tema de les façanes, però efectivament el tema dels ascensors, el tema de la 
climatització són conscients i el Sr. vicerector d’Economia i Infraestructures ho sap i diu 
que estan en eixe projecte de millora de les infraestructures. I per això, és encara més 
necessari que mai, eixe finançament que ens permeta enllestir el que necessitem per a 
tindre una bona qualitat de vida i fer bé totes les nostres funcions de docència, de 
recerca, de transferència, de cultura i d’esports dins de la nostra Universitat. Dona les 
gràcies i diu que seguiran treballant en aquesta línia. 

A continuació, la moderadora dona pas al punt 5 de l’ordre del dia. 

 



Punt 5. Elecció de membres de diversos òrgans col·legiats: Consell de Govern, 
Comissió d’Estatuts, Comissió de Política Lingüística, Comissió de Professorat, 
Comissió d’Investigació, Comissió d’Avaluació de la Qualitat dels Serveis Universitaris, 
Comissions informatives o assessores de licitacions, Comissió de Reclamacions i Junta 
Electoral. 

La moderadora dona la paraula a la Sra. secretària general. 

La Sra. secretària general comenta que pel que fa al règim de votacions d’avui, per a 
l’elecció dels membres de la Comissió de Reclamacions, és necessària la majoria de 
vots emesos sempre que aquesta majoria supere un terç del nombre total de membres 
del Claustre, és a dir, 93 vots. Així mateix, recorda que a aquesta comissió voten tots els 
membres del Claustre: PDI, estudiantat, PAS i PIF. 

Informa als membres del Claustre que les paperetes de votació són de color diferent 
per a cada sector: les de color blanc són per al PDI, les de color groc són per a 
l’estudiantat, les de color rosa són per al PAS i les de color taronja són per al PIF. 

La moderadora obri un torn d’intervencions d’un minut per si algun dels candidats o de 
les candidates vol intervenir. 

A aquest respecte, el professor de la Facultat de Psicologia i Logopèdia Héctor Manuel 
Monterde Bort diu que ha presentat la seua candidatura al Consell de Govern i a la 
Comissió de Professorat per ser els dos òrgans en els quals considera que pot donar 
continuïtat a les tasques que ja va començar des del sindicat SATTUi. Diu que hi ha 
moltes maneres de millorar la Universitat, però diu que per a ell la Universitat és la 
seua gent, no unes sigles, no uns edificis, sinó les persones que treballen i viuen en 
ella, inclosos els estudiants. Per això, creu que millorar les condicions del seu personal, 
incloent els estudiants, és la millor manera de millorar la Universitat i fer-la créixer. Diu 
que si els membres del Claustre el consideren creditor de la seua confiança que li 
donen el vot i si no que voten a les candidates o als candidats que consideren que 
millor els van a representar. Desitja als que isquen un gran encert en les seues 
decisions i en la seua gestió i com diu la cançó un poc de sort. 

D’altra banda, la professora de la Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació María 
Natividad Orellana Alonso diu que actualment és la directora del Màster de 
Secundària, que com ha eixit ja en la intervenció dels estudiants diu que tenen un 
número d'alumnat important i creu que també és important que com a representant 
de PDI amb vinculació permanent puga estar representant a tot aquest col·lectiu en el 
Consell de Govern. Diu que si els membres del Claustre volen votar-li, li ho agrairia. 

Seguidament, la moderadora dona la paraula a la Sra. secretària general. 



Finalitzat el termini de presentació de candidatures, la Sra. secretària general indica 
que s’hi han presentat les candidatures següents: 

CONSELL DE GOVERN 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Cillero Salomón, Pedro (Facultat d’Economia). 
- Ferrer García, Emilia (Facultat de Farmàcia). 
- García Robles, Inmaculada Rosa (Facultat de Ciències Biològiques). 
- Gómez Tafalla, Ana María (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 
- Jabbaz Churba, Marcela Isabel (Facultat de Ciències Socials). 
- Manyes Font, Lara María (Facultat de Farmàcia). 
- Martínez Arnau, Francisco Miguel (Facultat de Fisioteràpia). 
- Maruenda Bataller, Sergio (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació) 
- Monterde Bort, Héctor Manuel (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Olavarría Iglesia, Jesús (Facultat de Dret). 
- Orellana Alonso, María Natividad (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 
- Valor Micó, Enric Josep (Facultat de Física). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Samper Gras, María Teresa (Facultat de Ciències Socials). 
- Serrano Mendizábal, María Ángeles (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Tordera Salvador, Daniel (Facultat de Química). 

Personal investigador en formació: 
- Moreno Soler, Víctor (Facultat de Dret) 

Personal d’administració i serveis: 
- Coscollá Pascual, Laura (Serveis Centrals Administratius i Econòmics). 
- Gargallo Calduch, Félix (Facultat de Magisteri). 
- López Benedí, Carlos Javier (Col·legi Major Rector Peset). 
- Martínez Pastor, José Francisco (Facultat de Magisteri). 
- Téllez Plaza, María Isabel (Unitat de Campus Burjassot-Paterna). 

Estudiantat: 
- Alonso Vila, Sergio (Facultat de Dret). 
- Briet Reyes, Rocío (Facultat de Dret). 
- Espadà Guillén, Jaume (Facultat d’Economia). 
- Navarro García, Alejandro (Facultat d’Economia). 
- Navarro Montoro, Rocío (Facultat d’Economia). 
- Ruiz García, Valeria (Facultat de Dret). 
- Vercher Ballester, África (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 



D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclama 
automàticament sense necessitat de votació, com a membre del Consell de Govern, el 
candidat del personal investigador en formació. En la resta de col·lectius cal fer la 
votació. 

COMISSIÓ D’ESTATUTS 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Atienza González, Francisco Luis (Facultat de Psicologia i Logepèdia). 
- Burguete López, María Consuelo (Facultat de Farmàcia). 
- Cantarino Suñer, María Elena (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 
- De la Encarnación Valcárcel, Ana María (Facultat de Dret). 
- Ferrando Villalba, María Lourdes (Facultat de Dret). 
- Ferrer Orts, Alberto (Facultat de Geografia i Història). 
- García Wistädt, Ingrid María (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació) 
- Hernández Fernández, María Asunción (Facultat d’Economia) 
- Ibáñez Puchades, Rafael (Facultat de Química). 
- Juan García, Ana (Facultat de Farmàcia). 
- Martí Cabrera, Miguel (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Miguel Dolz, Pablo Joaquín (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 
- Molina Alventosa, Juan Pedro (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 
- Solanes Corella, Ángeles (Facultat de Dret). 
- Teodoro Peris, José Luis (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Aparicio Chofré, Lucía (Facultat de Dret). 
- Cerver Romero, María Elvira (Facultat d’Economia). 
- Correcher Valls, Juan Francisco (Facultat de Ciències Matemàtiques). 
- Lluch Alemany, Pablo (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 
- Pérez Asensio, Jorge (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 
- Rubio Gil, Alejandro (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 
- Sempere Rubio, Nuria (Facultat de Fisioteràpia). 

Personal investigador en formació: 
- David Lluesma, Javier (Facultat de Ciències Biològiques). 

Personal d’administració i serveis: 
- Gargallo Calduch, Félix (Facultat de Magisteri). 
- Royo de León Parra, Gloria (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Segura Martínez, Ana M. (Facultat de Ciències Matemàtiques). 
- Torrecillas Martínez, M. Aránzazu (Serveis Centrals Administratius i Econòmics). 



Estudiantat: 
- Baldayo Abad, Alba María (Facultat de Geografia i Història). 
- Cuenca Expósito, Cristina (Facultat d’Infermeria i Podologia). 
- Gómez Campos, Carla (Facultat de Dret). 
- Ibáñez Vives, Carlos (Facultat d’Economia). 

D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclamen 
automàticament sense necessitat de votació, com a membres de la Comissió 
d’Estatuts, els candidats i les candidates del personal investigador en formació, del 
personal d’administració i serveis i de l’estudiantat. En la resta de col·lectius cal 
procedir a  la votació. 

COMISSIÓ DE POLÍTICA LINGÜÍSTICA 

Personal d’administració i serveis: 
- No hi ha candidatures. 

COMISSIÓ DE PROFESSORAT 

PDI amb vinculació permanent: 
Grup I: 
- Marimón Durá, Rafael (Facultat de Dret). 
Grup II: 
- Inglés de la Torre, Marta (Facultat de Fisioteràpia). 
- Monterde Bort, Héctor Manuel (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
Grup III: 
- Jerez Moliner, Ángel Felipe (Facultat de Geografia i Història). 
Grup IV: 
- Perucho Pla, Manel (Facultat de Física). 

PDI amb vinculació no permanent: 
Grup I: 
- Álvarez Jareño, José Antonio (Facultat d’Economia). 
- Pérez Giménez, Virgilio (Facultat d’Economia). 
Grup II: 
- González Serrano, María Huertas (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 
- Pons Rocher, Francisco (Facultat de Medicina i Odontologia). 
Grup III: 
- Fernández Maximiano, Rafael (Facultat de Magisteri). 
- Iturrino Guerrero, Javier (Facultat de Geografia i Història). 
Grup IV: 



- Correcher Valls, Juan Francisco (Facultat de Ciències Matemàtiques). 

- Herranz Pérez, Vicente (Facultat de Ciències Biològiques). 
- Pastor Momparler, Alfred Miquel (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 

Personal investigador en formació: 
- Sevilla Bernabéu, Benjamín (Facultat de Dret). 

Personal d’administració i serveis: 
- Segura Martínez, Ana M. (Facultat de Ciències Matemàtiques). 

Estudiantat: 
- Bosch Morant, Héctor (Facultat de Ciències Socials). 

D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclamen 
automàticament sense necessitat de votació, com a membres de la Comissió de 
Professorat, els candidats i les candidates del personal docent i investigador permanent 
dels grups I, III i IV, el candidata del personal investigador en formació, la candidata del 
personal d’administració i serveis i el candidat de l’estudiantat. En la resta de col·lectius 
cal fer la votació. 

COMISSIÓ D’INVESTIGACIÓ 

Personal investigador en formació: 
- Sanz Aleixandre, José Luis (Facultat de Medicina i Odontologia). 

Personal d’administració i serveis: 
- No hi ha candidatures. 

Estudiantat de doctorat: 
- No hi ha candidatures. 

D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclama 
automàticament sense necessitat de votació, com a membre de la Comissió 
d’Investigació, el candidat del personal investigador en formació. 

COMISSIÓ D’AVALUACIÓ DE LA QUALITAT DELS SERVEIS UNIVERSITARIS 

Personal d’administració i serveis: 
- Rodríguez-Madridejos Ortega, Vicente (Facultat de Química). 

D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclama 
automàticament sense necessitat de votació, com a membre de la Comissió d’Avaluació 
de la Qualitat dels Serveis Universitaris, el candidat del personal d’administració i 
serveis. 



COMISSIONS INFORMATIVES O ASSESSORES DE LICITACIONS 

Estudiantat: 
- Herrera Latorre, Víctor (Facultat de Geografia i Història). 

D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclama 
automàticament sense necessitat de votació, com a membre de les Comissions 
Informatives o Assessores de Licitacions, el candidat de l’estudiantat. 

JUNTA ELECTORAL 

Personal d’administració i serveis: 
SUPLENTS 
- Marí Grafiá, Francisco Rafael (Facultat de Medicina i Odontologia). 

Estudiantat: 
TITULARS 
- Quinto Salort, Ana (Facultat de Dret). 
- Rubio Cercós, Francisco Antonio (Facultat de Farmàcia). 
SUPLENTS 
- Ibáñez Vives, Carlos (Facultat d’Economia). 
- No hi ha candidatures. 

D’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, es proclama 
automàticament sense necessitat de votació, com a membres de la Junta Electoral, el 
candidat suplent del personal d’administració i serveis, la candidata i el candidat 
titulars de l’estudiantat i el candidat titular de l’estudiantat. 

COMISSIÓ DE RECLAMACIONS 

Catedràtics o catedràtiques d’universitat: 
- López Ginés, María Concepción (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Valor Micó, Enric Josep (Facultat de Física) 

En aquesta comissió no procedeix la proclamació automàtica sense necessitat de 
votació, ja que per a l’elecció dels membres de la Comissió de Reclamacions és 
necessària la majoria de vots emesos, sempre que aquesta majoria supere un terç del 
nombre total de membres del Claustre, és a dir, 93 vots en el cas d’aquesta sessió. 

Després de totes les informacions donades, es passa a la votació. 

Finalitzada la votació i l’escrutini, es fan públics els resultats següents: 

 



CONSELL DE GOVERN 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Cillero Salomón, Pedro (Facultat d’Economia). 67 vots. 
- Ferrer García, Emilia (Facultat de Farmàcia). 79 vots. 
- García Robles, Inmaculada Rosa (Facultat de Ciències Biològiques). 79 vots. 
- Gómez Tafalla, Ana María (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 82 vots. 
- Jabbaz Churba, Marcela Isabel (Facultat de Ciències Socials). 68 vots. 
- Manyes Font, Lara María (Facultat de Farmàcia). 9 vots. 
- Martínez Arnau, Francisco Miguel (Facultat de Fisioteràpia). 73 vots. 
- Maruenda Bataller, Sergio (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 91 vots. 
- Monterde Bort, Héctor Manuel (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 13 vots. 
- Olavarría Iglesia, Jesús (Facultat de Dret). 61 vots. 
- Orellana Alonso, María Natividad (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 16 
vots. 
- Valor Micó, Enric Josep (Facultat de Física). 87 vots 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Samper Gras, María Teresa (Facultat de Ciències Socials). 13 vots 
- Serrano Mendizábal, María Ángeles (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 61 vots. 
- Tordera Salvador, Daniel (Facultat de Química). 57 vots. 

Personal d’administració i serveis: 
- Coscollá Pascual, Laura (Serveis Centrals Administratius i Econòmics). 8 vots. 
- Gargallo Calduch, Félix (Facultat de Magisteri). 5 vots. 
- López Benedí, Carlos Javier (Col·legi Major Rector Peset). 10 vots. 
- Martínez Pastor, José Francisco (Facultat de Magisteri). 9 vots. 
- Téllez Plaza, María Isabel (Unitat de Campus Burjassot-Paterna). 3 vots. 

Estudiantat: 
- Alonso Vila, Sergio (Facultat de Dret). 17 vots. 
- Briet Reyes, Rocío (Facultat de Dret). 24 vots. 
- Espadà Guillén, Jaume (Facultat d’Economia). 23 vots. 
- Navarro García, Alejandro (Facultat d’Economia). 23 vots. 
- Navarro Montoro, Rocío (Facultat d’Economia). 17 vots. 
- Ruiz García, Valeria (Facultat de Dret). 21 vots. 
- Vercher Ballester, África (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 21 vots. 

COMISSIÓ D’ESTATUTS 

PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Atienza González, Francisco Luis (Facultat de Psicologia i Logepèdia). 69 vots. 



- Burguete López, María Consuelo (Facultat de Farmàcia). 55 vots. 
- Cantarino Suñer, María Elena (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 72 vots. 
- De la Encarnación Valcárcel, Ana María (Facultat de Dret). 52 vots. 
- Ferrando Villalba, María Lourdes (Facultat de Dret). 50 vots. 
- Ferrer Orts, Alberto (Facultat de Geografia i Història). 65 vots. 
- García Wistädt, Ingrid María (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 72 vots. 
- Hernández Fernández, María Asunción (Facultat d’Economia). 49 vots. 
- Ibáñez Puchades, Rafael (Facultat de Química). 52 vots. 
- Juan García, Ana (Facultat de Farmàcia). 15 vots. 
- Martí Cabrera, Miguel (Facultat de Medicina i Odontologia). 67 vots. 
- Miguel Dolz, Pablo Joaquín (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 50 vots. 
- Molina Alventosa, Juan Pedro (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 58 
vots. 
- Solanes Corella, Ángeles (Facultat de Dret). 58 vots. 
- Teodoro Peris, José Luis (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 71 vots. 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Aparicio Chofré, Lucía (Facultat de Dret). 57 vots. 
- Cerver Romero, María Elvira (Facultat d’Economia). 57 vots. 
- Correcher Valls, Juan Francisco (Facultat de Ciències Matemàtiques). 53 vots. 
- Lluch Alemany, Pablo (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 16 vots. 
- Pérez Asensio, Jorge (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 11 vots. 
- Rubio Gil, Alejandro (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 8 vots. 
- Sempere Rubio, Nuria (Facultat de Fisioteràpia). 69 vots. 

COMISSIÓ DE PROFESSORAT 

PDI amb vinculació permanent: 
Grup II: 
- Inglés de la Torre, Marta (Facultat de Fisioteràpia). 111 vots. 
- Monterde Bort, Héctor Manuel (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 16 vots. 

PDI amb vinculació no permanent: 
Grup I: 
- Álvarez Jareño, José Antonio (Facultat d’Economia). 43 vots. 
- Pérez Giménez, Virgilio (Facultat d’Economia). 16 vots. 
Grup II: 
- González Serrano, María Huertas (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 
51 vots. 
- Pons Rocher, Francisco (Facultat de Medicina i Odontologia). 12 vots. 



Grup III: 
- Fernández Maximiano, Rafael (Facultat de Magisteri). 59 vots. 
- Iturrino Guerrero, Javier (Facultat de Geografia i Història). 16 vots. 
Grup IV: 
- Correcher Valls, Juan Francisco (Facultat de Ciències Matemàtiques). 6 vots. 
- Herranz Pérez, Vicente (Facultat de Ciències Biològiques). 46 vots. 
- Pastor Momparler, Alfred Miquel (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 11 vots. 

COMISSIÓ DE RECLAMACIONS 

Catedràtics o catedràtiques d’universitat: 
- López Ginés, María Concepción (Facultat de Medicina i Odontologia). 128 vots. 
- Valor Micó, Enric Josep (Facultat de Física). 144 vots. 

Per la qual cosa, es prenen els acords següents: 

ACUV 19/2021: "Proclamar membres del Consell de Govern els i les 
claustrals següents: 
PDI doctor amb vinculació permanent: 

- Cillero Salomón, Pedro (Facultat d’Economia). 
- Ferrer García, Emilia (Facultat de Farmàcia). 
- García Robles, Inmaculada Rosa (Facultat de Ciències Biològiques). 
- Gómez Tafalla, Ana María (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i 
l’Esport). 
- Jabbaz Churba, Marcela Isabel (Facultat de Ciències Socials). 
- Martínez Arnau, Francisco Miguel (Facultat de Fisioteràpia). 
- Maruenda Bataller, Sergio (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 
- Olavarría Iglesia, Jesús (Facultat de Dret). 
- Valor Micó, Enric Josep (Facultat de Física). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Serrano Mendizábal, María Angeles (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Tordera Salvador, Daniel (Facultat de Química) 

Personal investigador en formació: 
- Moreno Soler, Víctor (Facultat de Dret). 

PAS: 
- Coscollá Pascual, Laura (Serveis Centrals Administratius i Econòmics). 
- López Benedí, Carlos Javier (Col·legi Major Rector Peset). 
- Martínez Pastor, José Francisco (Facultat de Magisteri). 

Estudiants: 
- Briet Reyes, Rocío (Facultat de Dret). 



- Espadà Guillén, Jaume (Facultat d’Economia). 
- Navarro García, Alejandro (Facultat d’Economia). 
- Ruiz García, Valeria (Facultat de Dret). 
- Vercher Ballester, África (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 
 
ACUV 20/2017: "Proclamar membres de la Comissió d’Estatuts els i les 
claustrals següents: 
PDI doctor amb vinculació permanent: 
- Atienza González, Francisco Luis (Facultat de Psicologia i Logepèdia). 
- Burguete López, María Consuelo (Facultat de Farmàcia). 
- Cantarino Suñer, María Elena (Facultat de Filosofia i Ciències de 
l’Educació). 
- De la Encarnación Valcárcel, Ana María (Facultat de Dret). 
- Ferrando Villalba, María Lourdes (Facultat de Dret). 
- Ferrer Orts, Alberto (Facultat de Geografia i Història). 
- García Wistädt, Ingrid María (Facultat de Filologia, Traducció i 
Comunicació) 
- Hernández Fernández, María Asunción (Facultat d’Economia) 
- Ibáñez Puchades, Rafael (Facultat de Química). 
- Martí Cabrera, Miguel (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Miguel Dolz, Pablo Joaquín (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 
- Molina Alventosa, Juan Pedro (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i 
l’Esport). 
- Solanes Corella, Ángeles (Facultat de Dret). 
- Teodoro Peris, José Luis (Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació). 

PDI no doctor o sense vinculació permanent: 
- Aparicio Chofré, Lucía (Facultat de Dret). 
- Cerver Romero, María Elvira (Facultat d’Economia). 
- Correcher Valls, Juan Francisco (Facultat de Ciències Matemàtiques). 
- Sempere Rubio, Nuria (Facultat de Fisioteràpia). 

Personal investigador en formació 
- David Lluesma, Javier (Facultat de Ciències Biològiques). 

PAS: 
- Gargallo Calduch, Félix (Facultat de Magisteri). 
- Royo de León Parra, Gloria (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Segura Martínez, Ana M. (Facultat de Ciències Matemàtiques). 
- Torrecillas Martínez, M. Aránzazu (Serveis Centrals Administratius i 
Econòmics). 

Estudiants: 



- Baldayo Abad, Alba María (Facultat de Geografia i Història). 
- Cuenca Expósito, Cristina (Facultat d’Infermeria i Podologia). 
- Gómez Campos, Carla (Facultat de Dret). 
- Ibáñez Vives, Carlos (Facultat d’Economia). 
- Vacant. 
- Vacant. 
- Vacant." 
 
ACUV 21/2021: "Proclamar vacant la representació en la Comissió de 
Política Lingüística dels dos PAS claustrals”. 
 
ACUV 22/2021: Proclamar membres de la Comissió de Professorat els i les 
membres de la comunitat universitària següents: 
PDI amb vinculació permanent : 
Grup I: Marimón Durá, Rafael (Facultat de Dret). 
Grup II: Inglés de la Torre, Marta (Facultat de Fisioteràpia). 
Grup III: Jerez Moliner, Ángel Felipe (Facultat de Geografia i Història). 
Grup IV: Perucho Pla, Manel (Facultat de Física). 

PDI amb vinculació no permanent: 
Grup I: Álvarez Jareño, José Antonio (Facultat d’Economia). 
Grup II: González Serrano, María Huertas (Facultat de Ciències de l’Activitat 
Física i l’Esport). 
Grup III: Fernández Maximiano, Rafael (Facultat de Magisteri). 
Grup IV: Herranz Pérez, Vicente (Facultat de Ciències Biològiques). 

Personal investigador en formació: 
- Sevilla Bernabéu, Benjamín (Facultat de Dret). 

PAS: 
- Segura Martínez, Ana M. (Facultat de Ciències Matemàtiques). 

Estudiants: 
- Bosch Morant, Héctor (Facultat de Ciències Socials)." 
 
ACUV 23/2021: "Proclamar José Luis Sanz Aleixandre (Facultat de Medicina 
i Odontologia) membre electe en representació del personal investigador 
en formació i declarar vacant la representació del PAS i de l’estudiantat de 
doctorat en la Comissió d’Investigació." 
 
ACUV 24/2021: "Proclamar membre de la Comissió d’Avaluació de la 
Qualitat dels Serveis Universitaris el membres de la comunitat universitària 
següent: 
PAS: 



- Rodríguez-Madridejos Ortega, Vicente (Facultat de Química). 
- Vacant." 
 
ACUV 25/2021: "Proclamar membres i vacants en les Comissions 
Informatives o Assessores de Licitacions en representació de l’estudiantat: 
- Herrera Latorre, Víctor (Facultat de Geografia i Història). 
- Vacant. 
- Vacant." 
 
ACUV 26/2017: "Proclamar membres de la Junta Electoral els i les 
membres de la comunitat universitària següents: 
TITULARS 
Estudiantat: 
- Quinto Salort, Ana (Facultat de Dret). 
- Rubio Cercós, Francisco Antonio (Facultat de Farmàcia). 

SUPLENTS 
Personal d’administració i serveis: 
- Marí Grafiá, Francisco Rafael (Facultat de Medicina i Odontologia). 

Estudiantat: 
- Ibáñez Vives, Carlos (Facultat d’Economia). 
- Vacant." 

 
ACUV 27/2017: "Proclamar membres de la Comissió de Reclamacions la 
catedràtica i el catedràtic d’universitat següents: 
- López Ginés, M. Concepción (Facultat de Medicina i Odontologia) 
- Valor i Micó, Enric Josep (Facultat de Física)." 
 
 

A continuació, la moderadora dona pas al punt 6 de l’ordre del dia. 

 

Punt 6. Informe de la Sindicatura de Greuges corresponent al curs acadèmic 2020-
2021. 

La moderadora informa que qui vulga demanar la paraula en aquest punt, ho pot fer 
alçant la mà fins que acabe la presentació del punt per part de la Sra. síndica de 
Greuges. Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, els claustrals disposaran d’1 
o 2 minuts o menys per a intervenir. 

La moderadora dona la paraula a la Sra. síndica de Greuges, la professora Adela Serra 
Rodríguez. 



La Sra. síndica de Greuges diu que el principal instrument de que disposa la Sindicatura 
Universitària de Greuges per a donar a conèixer la seua activitat i rendir comptes de la 
seua tasca davant la comunitat universitària és el preceptiu informe anual que es 
presenta al Claustre, que està previst en els Estatuts de la Universitat i en el Reglament 
d’organització i funcionament de la Sindicatura. Procedeix, per tant, en aquesta sessió a 
donar compliment d’aquest deure. 

L'estructura de l'informe segueix en bona part la dels anys anteriors. Tracta de recollir 
de manera clara i resumida les dades principals de les actuacions desenvolupades i la 
relació de casos atesos, amb base en diversos criteris, com el col·lectiu que els planteja, 
la temàtica o el resultat de l’actuació de la Sindicatura, sempre preservant la necessària 
confidencialitat. També s'informa de l'activitat institucional mantinguda, del pressupost 
econòmic i del seu estat d'execució. 

El curs 2020-2021 ha estat marcat per l’adaptació de tota la comunitat universitària a la 
“nova normalitat”, que es va traduir en l’adopció per part de la Universitat de València 
de determinades mesures i directrius generals per la prevenció i protecció enfront de la 
COVID-19, optant, amb caràcter general, per un model de docència híbrid i flexible. 
Aquesta nova realitat també s’ha projectat en l’activitat de la Sindicatura que es va 
mantenir pràcticament igual respecte a la del curs 2019-2020, en el qual els casos 
varen augmentar considerablement respecte als cursos anteriors. 

Durant el curs 2020-21 es van atendre un total de 143 expedients, dels quals 32 han 
sigut consultes, 92 reclamacions i 19 mediacions. Del total d’intervencions s’han resolt 
115 expedients, 14 han estat desistits, i 11 no han sigut admesos, normalment per 
estar pendent d’una resolució administrativa, i dos s’han derivat a l’òrgan competent. A 
més, s’han realitzat 11 informes i recomanacions dirigides als serveis i als òrgans 
responsables. 

També s’han dut a terme 23 actuacions que no han derivat en expedients i que, per 
tant, no estan comptabilitzades en aquest informe, normalment perquè tenen el seu 
origen en reclamacions o en consultes de persones que no sent membres de la 
comunitat universitària desitgen integrar-se en ella o perquè finalment no arriben a 
formalitzar una reclamació o consulta. Encara que els temes són molt diversos, els més 
nombrosos fan referència a la preinscripció universitària i a les posteriors llistes 
d’espera, així com a la data límit de les successives crides. Així mateix, s’han rebut 
consultes i peticions sobre temes en què la Sindicatura no té competències. A totes 
aquestes persones se'ls ha explicat quines eren les vies de reclamació adequades i se’ls 
ha remés la instància competent, perquè no es podia fer cap altra intervenció. 

A tots els expedients se’ls ha donat una resposta, encara que no sempre de manera 
satisfactòria per a la persona sol licitant. Dels expedients han sigut resolts 



favorablement el 62% i desfavorablement el 38%. En general, aquestes dades abonen 
l’interès del servei que ofereix la Sindicatura per a la majoria de les persones que hi 
recorren i, per tant, la conveniència que siga més conegut perquè el profit arribe a més 
persones. 

En termes absoluts, per col·lectius es confirma el fet que la majoria dels casos 
procedeixen dels estudiants, quasi el 77%, el que pot atribuir-se al seu pes quantitatiu, 
ja que a la nostra Universitat són més de 48.000 entre estudiants de grau i postgrau, 
així com a les especials circumstàncies en què es va desenvolupar la docència. 
D’aquests la majoria dels casos els presenten els estudiants de grau seguits dels de 
postgrau. La resta dels casos es distribueix entre el PDI, el PAS i el PIF. No obstant això, 
en nombres relatius a la grandària de cada col·lectiu és el PDI el que acudeix a la 
Sindicatura en major proporció. 

Atenint a les dades desagregades per gènere es constata que les dones han presentat 
més sol·licituds d’intervenció (56%) que els homes (44%), si bé tenint en compte que a 
la nostra Universitat les dones són més del 60%, aquestes acudeixen a la Sindicatura en 
menor proporció que els homes. 

Respecte a la caracterització dels problemes que arriben a la Sindicatura, en general, 
tampoc difereixen dels que aborden les defensories de la resta d’universitats públiques 
espanyoles. Així, en particular, entre el col·lectiu de l’estudiantat destaquen els 
problemes d’índole acadèmica, en concret, discrepàncies amb el sistema, criteris i 
condicions d’avaluació, incompliment de les guies docents i obstacles per la revisió dels 
exàmens. S’ha constatat que una part considerable de les queixes es podien haver 
evitat amb una major precisió i claredat dels criteris d’avaluació fixats en les guies 
docents, especificant, per exemple, quines són les activitats d’avaluació continua 
recuperables i quines, per les seues característiques, no ho són, o quins són els 
requisits mínims per la superació d’aquestes activitats i el seu pes ponderat en la 
qualificació final. En relació amb la valoració dels TFG i TFM consideren que podria ser 
d’utilitat tant per a l’alumnat com per al professorat comptar amb una rúbrica, com a 
eina d’avaluació, que permeta avaluar i qualificar cadascuna de les competències de 
forma més detallada o més concreta, el que podria minorar les reclamacions per 
discrepàncies en la valoració d’aquests treballs. 

S’han tractat també assumptes relacionats amb la matrícula, com ara la sol·licitud 
d’anul·lació total o parcial de matrícula o la devolució de taxes. Destaquen, pel seu 
interès que, a conseqüència de diverses reclamacions relatives a l’idioma en què 
s’expedeix els certificats acadèmics oficials, es van emetre dues recomanacions, que 
van ser ateses pel Vicerectorat i el Servei competent, de tal manera que actualment els 



certificats es poden emetre en els tres idiomes que permet l’aplicació informàtica, és a 
dir, valencià, castellà i anglès. 

Se segueix detectant que una part considerable de les queixes dels estudiants i de les 
estudiantes tenen el seu origen en la manca d'una informació comprensible i 
entenedora sobre els diversos procediments o tràmits a seguir pels interessats. 

Pel que fa al col·lectiu del personal d’administració i serveis, s’han presentat casos que 
afecten a temes molt diversos, com la impossibilitat de promocionar de diverses 
escales o categories professionals en determinats llocs, discrepàncies amb el no 
reconeixement d’un certificat per acreditar el nivell C1 de valencià en proves selectives 
o en les condicions per a l’admissió en la Nau Menuda. 

També informa que al mes de desembre de l’any passat van mantenir diferents 
reunions amb els representants sindicals d’UGT, CSIF, SATTUi, CGT, CCOO i STEPV, per a 
tractar assumptes d’interès per al col·lectiu del PAS i que de manera recurrent han 
arribat a la Sindicatura des de fa anys. En particular, es va tractar l’absència de 
possibilitats de promoció d’algunes escales, l’excessiu ús de contractacions per excés de 
treball, el recurs de la figura de personal interí de programa per a cobrir necessitats 
estructurals, degut sobretot a la limitació de la taxa de reposició que ha generat una 
pèrdua continuada de places, o la necessària actualització d’un estudi de càrrega de 
treball, si bé a desembre de 2020 es va publicar la segona actualització de l’estudi dels 
indicadors i dels índexs de càrrega dels centres. Alguns d’aquests temes i 
problemàtiques es van traslladar als responsables competents de la Universitat. 

Respecte al PDI, han intervingut en relació amb assumptes de molt diversa naturalesa. 
Pel que fa a les queixes aquestes han versat, entre altres, sobre els requisits per accedir 
a la promoció a diverses categories contractuals o funcionarials o l’obtenció de 
l’informe d’avaluació de la docència, ocorre el mateix amb els PIF. Vol destacar que s’ha 
intervingut en un assumpte relatiu a la falta d’accessibilitat de la seu electrònica de la 
Universitat per a les persones invidents i que s’ha resolt satisfactòriament gràcies a 
l’actuació de tots els responsables implicats. 

De vegades, s’ha sol·licitat la intervenció directa de la síndica per alguns membres de la 
comunitat universitària, en haver demanat empara davant situacions que consideraven 
perjudicials o contràries als seus interessos per diversos motius (laborals, de 
convivència o relació interpersonal). A tots i totes se’ls ha tractat de donar una 
resposta, estudiant l’assumpte i transmetent-ho als o a les responsables competents i 
proposant mesures quan el marc normatiu ho permet. 

D’altra banda, comenta que el passat 29 de juny es va aprovar pel Consell de Govern el 
Protocol de la Universitat de València per a l’actuació i resposta davant l’assetjament 



sexual, per raó de sexe i altres assetjaments discriminatoris, que, en la línia del que ja 
fan altres Universitats públiques, contempla la figura del síndic o de la síndica de 
Greuges com a garant dels drets de totes les persones implicades en el protocol. Des 
d’ara l’informe que es presenta anualment al Claustre incorporarà informació, sempre 
anònima, sobre aquests tipus d’assetjaments proporcionada per la Comissió de 
Garanties, les comissions especialitzades, les empreses i institucions vinculades a la 
Universitat de València, així com informació relativa al seguiment dels casos, la qual 
cosa contribuirà, sense dubte, al compromís ferm de la nostra Universitat per 
l’eliminació d’aquestes actuacions inacceptables en el nostre entorn. 

Respecte a l’activitat institucional mantinguda, la Sra. síndica de Greuges informa que, 
a causa de la pandèmia, les activitats programades amb altres defensories es van 
posposar o es realitzaren de manera virtual.  

Així, diu que va participar en la XIII Assemblea General de la Conferència Estatal de 
Defensores Universitarios, celebrada al novembre de 2020, en la qual, entre altres 
assumptes, es va consensuar un document sobre l’esborrany del Real Decret de 
derogació de la normativa de disciplina acadèmica de 1954, per enviar-ho al Ministeri 
d’Universitats. 

També va participar en l’Assemblea extraordinària de la CEDU, al juny de 2021, on es va 
fer una anàlisi de l’Avantprojecte de Llei de convivència universitària, redactant un text 
amb diverses propostes de millora per a remetre’l al Ministeri d’Universitats i que 
malauradament no varen ser recollides. 

Així mateix, va participar en el Trobada virtual de la Red Iberoamericana de Defensores 
Universitarios i en la Trobada de síndics i síndiques de greuges, defensors i mediadors 
universitaris de la Xarxa Vives, celebrada al juliol de 2021, on es van tractar diversos 
temes d’interès relacionats quasi tots ells amb els efectes de la pandèmia en la 
docència i en la recerca. 

Com és habitual, també s’ofereix en la memòria la informació sobre el pressupost que 
té assignat la Sindicatura i les despeses realitzades que van ser mínimes, degut a que 
totes les reunions i trobades han segut en format virtual. 

Com a reflexions finals, la Sra. síndica de Greuges diu que el curs acadèmic 2020-21 
s’ha caracteritzat per la implantació de mesures especials per aconseguir prestar un 
servei públic de qualitat. Des de la Sindicatura de Greuges s'ha intentat complir 
regularment amb les funcions que té assignades, oferint ajuda i atenció en la resolució 
de les diverses situacions i conflictes que els arriben, servint, a vegades, de plataforma 
d’intermediació o assumint funcions conciliadores. També s'ha fet ús de la principal 
eina amb què compta la Sindicatura, la recomanació adreçada a l’òrgan o servei 



competent, sempre amb el propòsit de millorar la qualitat de l’ensenyament públic 
superior universitari i de la prestació dels diferents serveis per part de la Universitat. 

En aquest sentit, diu que s’ha de reconèixer que tota la comunitat universitària ha fet 
un gran esforç per adaptar-se a la nova realitat a conseqüència de la pandèmia per la 
COVID-19, i reprendre totes les activitats de docència, investigació i transferència de la 
Universitat, tenint en compte que som una Universitat presencial i, per tant, tota la 
nostra activitat està orientada a dur-la a terme d'aqueixa manera. 

Seguidament, manifesta que l’actuació de la Sindicatura està presidida per un ànim 
conciliador i de diàleg, de comprensió i respecte a totes les persones afectades per les 
seues intervencions, compatible amb la responsabilitat de la tasca que tenen atribuïda 
de vetllar pel respecte dels drets i llibertats dels membres de la comunitat 
universitària. 

Abans de finalitzar vol que conste el seu agraïment a les persones que l’acompanyen en 
la Sindicatura, María Teresa Collado, vicesíndica de PAS, Paula Sala, vicesíndica 
d’estudiants i Áurea Castellano, la nostra administrativa. Sense l’esforç i el treball de 
totes elles no seria possible desenvolupar les funciones que corresponen a la 
Sindicatura. 

Per últim, la Sra. síndica de Greuges agraeix a tota la comunitat universitària i, en 
especial, a les persones amb responsabilitats en la gestió i direcció dels diferents 
centres, departaments i comissions, per la seua col·laboració i predisposició per ajudar 
a resoldre els assumptes que arriben a la Sindicatura, tenint en compte el context tan 
especial en què s’ha desenvolupat el curs 2020-21, així com la comprensió de totes 
aquelles persones que s’han confiat a aquest òrgan, peça fonamental en la millora de la 
qualitat de la Universitat. 

Finalment, diu que resta a disposició dels membres del Claustre i dona les gràcies. 

La moderadora indica que cap membre del Claustre ha sol·licitat l’ús de la paraula i, per 
tant, es pren l’acord següent: 

ACUV 28/2021: "Conèixer l’informe de la Sindicatura de Greuges 
corresponent al curs acadèmic 2021-2021, que s’adjunta com a annex II." 

A continuació, la moderadora dona pas al punt 7 de l’ordre del dia. 



Punt 7. Torn obert de paraules. 

La moderadora informa que qui vullga demanar la paraula en aquest punt, ho pot fer 
alçant la mà. Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, els claustrals disposaran 
d’1 o 2 minuts o menys per a intervenir. S’obri un torn d’intervencions. 

L'estudianta de la Facultat de Magisteri Maite Mateo Frías diu que són juntament amb 
Carlos Herrera i Gerard Infante estudiants del Campus d’Ontinyent i claustrals per SAÓ i 
volien comunicar que en aquest Claustre, en el resultat de les eleccions del 18 de 
novembre, el Campus d’Ontinyent compta amb una nombrosa representació. Creuen 
que és important poder formar part dels òrgans universitaris per a millorar el seu 
campus i que treballaran per a això. Com tots saben el Campus d’Ontinyent té moltes 
singularitats i queda treball per fer i els agradaria treballar per a poder aconseguir-ho. 
Assenyalaran alguna de les millores que consideren bastant importants. En primer lloc, 
els agradaria comptar amb les mateixes optatives que s'ofereixen a València, per 
exemple, en el cas de Magisteri. Això els permetria realitzar Infantil i Primària en cinc 
anys com els companys de València. Avui dia els estudiants d’Ontinyent necessiten sis 
anys per al mateix. En el mateix sentit, diu que seria important que els seus companys 
d'Infermeria pogueren comptar amb una sala de dissecció a Ontinyent o, en el seu cas, 
habilitar un transport que acoste als alumnes al campus de València. També 
reivindiquen un augment de materials per als seus companys de Ciències de l’Activitat 
Física i l’Esport, ja que no compten amb tots els recursos. 

Seguidament pren la paraula el seu company l'estudiant de la Facultat de Ciències de 
l’Activitat Física i l’Esport Gerard Infante Polo, que diu que també pensen que seria 
important comptar amb major descentralització de l'activitat cultural de la Universitat i 
poder tenir major difusió de les activitats i convocatòries dels serveis. Són conscients 
que això suposa un repte, però també des d'ací tendeixen la mà per a treballar 
conjuntament. Diu que davant l'emergència de salut mental volen reivindicar la figura 
de l'Assessoria Psicològica de la Delegació d'Estudiants. Pensen que és important que 
es puga tenir atenció presencial també a Ontinyent. Per tot això, saben que compten 
amb el compromís del delegat de la Rectora per a l'Estudiantat i amb tot el Consell de 
Direcció. 

L'estudiant de la Facultat de Geografia i Història Marcos Durá Gimeno diu que és el 
coordinador general de SAÓ, sindicat majoritari d'estudiants de la Universitat de 
València, després de les últimes eleccions del 18 de novembre, i vol bàsicament agrair 
als estudiants que han confiat en ells, més de 2.000 estudiants que els han votat en les 
eleccions per a formar part de les institucions universitàries i volen transmetre que els 
26 claustrals de SAÓ, els tres membres del Consell de Govern de la seua associació i els 
membres de totes les comissions del Claustre electes treballaran en conjunt amb els 



altres membres de la comunitat universitària per a millorar la seua situació perquè hi 
ha moltíssimes coses que millorar quant a la situació de l'estudiantat de la Universitat 
de València. Com han dit durant la campanya, els seus pilars fonamentals són que la 
Universitat siga inclusiva, l'ecologisme i el feminisme, i en aqueix sentit estaran aquesta 
legislatura treballant per complir totes les mesures que tenen en el programa. 
Tendeixen la mà a les institucions universitàries per a tot això i, especialment, el que sí 
que li agradaria ressaltar és una crítica perquè els sembla un poquet rar que estiguem 
en el segle XXI, any 2021, i molts claustrals no puguen votar perquè no hi ha una 
modalitat de vot online o no hi haja vot delegat. En el seu cas, tenen alguns claustrals 
que ara mateix estan confinats, a Ontinyent tenen molts claustrals i també tenen 
claustrals de doctorat que han estat durant la campanya molt implicats i no han pogut 
venir ací a exercir el seu vot i a representar als seus col·lectius simplement perquè 
aquesta modalitat no existeix. Demana treballar per a veure com es pot fer això i 
plantejar-ho també de cara a l'Assemblea General d'Estudiants. 

A continuació, l’estudianta de la Facultat de Dret Valeria Ruiz García diu que és claustral 
pel Bloc d’Estudiants Agermanats i que volia intervenir per reivindicar una Universitat 
lliure de masclisme. La Sra. rectora abans ha fet referència a què la Universitat treballa 
per aconseguir la igualtat de gènere. No obstant això, troba que les dones són més del 
60% dels estudiants de la Universitat, però se’ls té en compte a l’hora d’elaborar els 
plans d’estudi. No només això, sinó que el III Pla d’Igualtat que s’havia d’implementar 
entre els anys 2019 y 2022 incorporava la necessitat de transversalitzar la perspectiva 
de gènere a totes les titulacions. L’últim diagnòstic publicat al març de 2021 indicava 
que aquesta perspectiva de gènere s’havia implementat a zero titulacions. A més, del 
72 graus que oferta la Universitat, només 11 tenen assignatures sobre igualtat de 
gènere, de les quals en total a tota la Universitat només 9 assignatures obligatòries 
sobre igualtat de gènere. Li agradaria qüestionar perquè un Pla que en teoria finalitza 
l’any que ve, ha fracassat en aquest aspecte perquè no s’ha complit. 

Seguidament, l’estudiant de la Facultat d’Economia Carlos Ibáñez Vives diu que és 
representant del Bloc d’Estudiants Agermanats. Indica que el passat 22 d’octubre van 
convocar junt a les companyes de Joventut pel Clima una vaga contra l’ampliació del 
port de València. Diu que estem en un context d’emergència climàtica i consideren que 
des de la Universitat es pot actuar d’una manera més contundent. Per això, reclamen 
que la Universitat de València rebutge de manera clara i contundent l’ampliació del 
port. A més, d’acord amb el model d’universitat saludable i sostenible per a les 
universitats de la Xarxa Vives, per tal de teixir aliances en la societat, s’han d’obrir les 
instal·lacions dels campus a la societat en general. Com s’explica, aleshores, la tanca de 
Tarongers, en la que no només la Universitat va gastar 4.000.000 d’euros, sinó que a 



més, valga la redundància tanca els caps de setmana impedient al veïnat accedir a un 
espai que suposadament hauria de ser públic?. 

Després intervé l'estudiant de la Facultat de Dret Andrés Fernández Alonso que diu que 
és claustral per CREA i a més és el coordinador de l'Assemblea General d'Estudiants. En 
aquest punt de l'ordre del dia vol anunciar que aquest serà l'últim Claustre al qual 
acudeix com a coordinador de l’AGE perquè al febrer es renovaran com a òrgan i espera 
que hi haja un nou equip carregat amb ganes i energia per a tot el que ve per davant. 
Però sí que vol fer una reflexió del que ha sigut el seu mandat de dos anys, que va 
començar un 12 de febrer de 2020 i bàsicament ha estat tot el mandat durant la dura 
crisi de la COVID-19, que encara avui dia li dol recordar tots aqueixos moments. Vol 
compartir una xicoteta anècdota, diu que ell als matins atès que estava a casa com 
tothom, no es posava despertador, però sí que es despertava molt prompte. A primera 
hora del matí rebia innombrables missatges de companys i companyes estudiants amb 
queixes, amb sol·licituds, amb problemes que moltes vegades no sabia com respondre, 
no sabia com donar-los solució, no sabia de què forma respondre'ls i ajudar-los en 
aquesta situació tan difícil en la qual estaven vivint. I això va ser el confinament i tot el 
que va venir després i creu que és reflex i motiu suficient com perquè des de la 
Universitat reflexionem del que va ser aquella època. Ja n'hi ha prou de pensar que va 
funcionar bé. No, va haver-hi coses que van funcionar malament i cal reconèixer-ho i 
cal fer autocrítica, i aqueixa autocrítica és necessària i positiva, perquè potser vinga una 
altra crisi, esperem que no, però aquesta crisi és motiu i reflexió suficient com per a 
poder saber què és el que ha fallat i què és el que podem millorar. Diu que el seu 
mandat com a representant d'estudiants acabarà ja enguany, quan acabe el seu doble 
grau en Dret i Ciències Polítiques, però sí que volguera deixar aquesta Universitat amb 
un sabor de boca que, almenys, incite a la reflexió, incite a pensar que mena de 
comunitat universitària hem sigut, en la qual ens hem acusat de tot, a tots, 
mútuament. Creu i amb l'experiència que té d'altres claustres universitaris i altres 
universitats del sistema universitari espanyol, que tenim molt a fer quant a convivència 
interna i quant a la forma en la qual ens relacionem tots els col·lectius entre sí, 
especialment l'estudiantat amb el PDI. No estem enfrontats els uns als altres malgrat 
que a vegades ens ho creguem, no ho estem, però sí que cal col·laborar més amb els 
òrgans de representació estudiantil i cal tendir més la mà i menys bel·ligerància. I a 
partir d'aqueixa reflexió, a partir d'aquests moments de cruesa en la qual ens vegem 
enfrontats, a partir d'ací, podrem construir una millor universitat. Dit això, vol 
igualment felicitar la representació de l'estudiantat renovada, que tinga energies per a 
tot el que es ve, com ja ha dit ell acabarà al juny d'enguany, però es vénen dos anys 
difícils també on molts reptes pendents de la pandèmia s'hauran d'ara actualitzar, a 
més hi ha unes eleccions a Rectorat, així que molt d'ànim, molta obstinació i per favor 



també responsabilitat i altura de mires que creu que aquesta universitat i aquesta 
representació estudiantil mereix. 

Finalment, l’estudiant Sergio Alonso Vila diu que durant aquest mandat estarà com a 
claustral de la Facultat de Dret, fins ara ho ha segut per la Facultat d’Economia, per la 
seua condició de estudiant del doble grau Dret-ADE i que és el president d’Unió 
d’Estudiants Valencians. Diu que volia pujar ací, en aquest torn obert de paraules, per a 
de nou felicitar a la gent que ha entrat en aquestes eleccions. Han segut unes eleccions 
apassionants. Creu que la Universitat de València té un gran repte a partir d’ara i és que 
per primera vegada, o torna a tenir després de molt de temps, tres grans forces 
estudiantils en aquesta universitat. És cert que la participació caigué un punt en els 
estudiants, del 13% al 12%, però també és cert que Unió d’Estudiants Valencians va 
traure 1.000 vots més en el conjunt de la Universitat, amb el 62% dels estudiants 
d’Economia i el 42% en Dret i en Medicina i Odontologia. Diu açò perquè volia fer 
aquesta intervenció per aprofitar i convidar a tots els degans i a tota la comunitat 
universitària i al Rectorat, etcètera, a què confien en Unió a l’hora de buscar solucions, 
a l’hora d’analitzar problemes, creu que així ho han demostrat en Tarongers i ara estan 
en altres campus també. Simplement volia fer aquesta intervenció per a dir que ací 
s’ha parlat molt de convivència, s’ha parlat molt d’acords, però la veritat és que a ell no 
li agradaria veure uns pròxims dos anys de tensió i de cordó sanitari de cap tipus 
perquè creu que tots som persones, i simplement deixa açò ací per a qui ho vullga 
entendre. Dit acò, es dirigeix a la Sra. rectora i li diu que mentre siga rectora ací els 
tindrà per a tot el que necessite i als seus simplement dir-los que fins al millor raïm ha 
de ser xafada per a fer el millor vi. 

A continuació, la moderadora dona la paraula a la Sra. rectora per contestar a les 
intervencions. 

La Sra. rectora dona les gràcies per totes les intervencions i als diferents grups de 
representació estudiantil que han intervingut en el torn obert de paraules i diu que va a 
contestar per ordre. 

Als representants del Campus d’Ontinyent els dona l’enhorabona per estar ací al 
Claustre i tenir una representació del Campus d’Ontinyent i diu que és conscient de tot 
el que han plantejat perquè ha vist nàixer i créixer aquest campus. Diu que ella va ser 
vicerectora d’Estudis i tan sols hi havia allí dues titulacions i en aquests moments s’ha 
crescut quant al nombre de titulacions i per suposat també quant al nombre 
d’estudiantat, i també s’han crescut quant a infraestructures. Però és cert que és un 
campus nou i que és un campus que hem de continuar millorant. S’han plantejat temes 
referents a plans d’estudi, temes referents a recursos que ha entès relacionats 
fonamentalment amb les pràctiques d’infermeria i de FCAFE i s’ha fet referència també 



a difusió d’activitats a l’igual que en els altres campus. També s’ha fet referència a 
l’assessoria o assistència psicològica pel tema de salut mental. Així mateix, també el 
tema de la igualtat i del vot delegat. Sobre el tema dels plans d’estudi, diu que és tema 
a estudiar juntament amb la facultat, sobre les optatives i veure de quina manera es 
pot millorar eixe millor rendiment que demanen d’acurtar l’estada en la Universitat en 
el Campus d’Ontinyent per a acabar les titulacions. Diu que això ho estudiaran 
juntament a la vicerectora d’Estudis que també s’ha pres nota i la degana de la Facultat 
de Magisteri que també està ací i és claustral. Sobre els recursos el mateix, també 
parlaran amb els equips deganals d’Infermeria i de FCAFE per a veure quins recursos 
són els que fan falta per a millorar les pràctiques perquè és important que tinguen els 
recursos necessaris i també en el tema de la difusió d’activitats. Sobre el tema de salut 
mental diu que volia parar un poc ací, perquè efectivament és un tema que requereix 
una atenció cada vegada més insistent o més present en els diferents campus. I diu en 
els diferents campus perquè ja abans de la pandèmia, però en la pandèmia ella no es 
cansa de dir-ho, l’impacte en salut mental encara no està totalment avaluat i valorat, i 
això també afecta a la comunitat universitària, i també hi ha més incidència 
especialment en gent jove de determinats trastorns. Per tant, haurem de veure la 
forma d’arribar aquesta atenció en l’àmbit de la salut mental als diferents campus 
perquè siga el més pròxima possible. És cert que tenim la Clínica de Psicologia en la 
Facultat de Psicologia, és cert que tenim un servei també des del SEDI, però està 
convençuda de que ho tindran que ampliar i fer-ho més pròxim per a l’estudiantat. Diu 
que estan compromesos amb la protecció del medi, amb la igualtat, que per suposat 
són valors transversals de la nostra Universitat i que estan en els nostres Estatuts i que 
ara més que mai a través dels ODS hem d’implicar-nos i estem implicant-nos. Quant a 
la delegació del vot, diu que ella ho entén, però el 22 de juliol es va modificar el 
Reglament i no es va plantejar aquesta modificació. Es pot tornar a estudiar-ho i tornar 
a veure la possibilitat de la delegació del vot, però el que sí que es va contestar a la 
petició dels estudiants d’Ontinyent és que se’ls donaven els recursos necessaris per a 
desplaçar-se ací al Claustre i poder participar, como no pot ser d’altra manera. 

Respecte a la intervenció de Valeria Ruiz de la Facultat de Dret, diu sobre la universitat 
lliure de masclisme que coincidim totes i tots, faltaria més. Coincideix la Facultat de 
Dret, els estudiants del BEA i totes les associacions estudiantils i tots els representants 
del Claustre que estem avui ací i tota la comunitat universitària. No vol pensar que 
ningú en la nostra Universitat no tinga aquest valor i aquest objectiu com una prioritat. 
Diu que efectivament el tema d’assignatures de gènere en els plans d’estudi es pot dir 
que és una assignatura pendent, valga la redundància, però que això depèn dels plans 
d’estudi que cada centre dissenya, que les CATS aproven, que les TFA en els màsters 
també, que l’ANECA verifica, que l’AVAP acredita, i sí que vol dir que som una 



universitat que molt prompte, des del moment en què vàrem transformar les 
diplomatures i les llicenciatures en graus, vàrem implantar unes assignatures de gènere 
per campus i adequades a les titulacions que s’imparteixen en cada campus. Aquestes 
assignatures han anat ampliant-se, millorant-se i ajustant-se més al que pot ser més útil 
per a les diferents titulacions de les diferents branques de coneixement. I això està en 
la Universitat de València i no està en la majoria de les universitats. Ho diu perquè és 
una cosa que no és obligatòria com una assignatura del pla d’estudis, però són 
assignatures que es poden cursar i que realment ens ajudarien a totes i a tots, a 
l’estudiantat per a la seua formació el completar la formació en Psicologia, en 
Enginyeria, en Química, etcètera, amb aquestes assignatures, que estan. Que es pot 
ampliar, que es pot millorar, com sempre tot és susceptible de millorar, però aprofitem 
el que tenim. 

A Andrés Fernández li diu que està d’acord amb què hem passat una etapa dura i està 
d’acord amb el sofriment que hem viscut i hem compartit totes i tots, però discrepa en 
que ha segut una etapa en què ens hem acusat de tot. La Sra. rectora diu que de la 
seua boca només han eixit paraules de reconeixement, de valoració de l’esforç que tota 
la comunitat universitària estava fent i a l’estudiantat de la seua responsabilitat, de la 
seua paciència, de la seua col·laboració. El professorat, els investigadors i les 
investigadores, el personal d’administració i serveis, acusació ninguna. Precisament en 
les situacions difícils és quan més hem de reconèixer el treball de l’altre i tenim que 
sumar i col·laborar per a eixir i ser resilients d’aquestes situacions tan difícils. Per tant, 
acusacions no, rivalitats ningunes i hem de sumar, i aquest és el seu objectiu que 
continuem sumant i col·laborant i quan tant de bo no tingam que viure situacions com 
la que hem viscut, però en situacions bones i en situacions complicades sempre 
sumant s’arriba molt més lluny i millora la qualitat de vida de les persones, que és el 
nostre objectiu. Per tant, acusacions no, col·laboració, compartir i recolzar-nos sí. Diu 
que ací estarà ella sempre per a defensar açò, per a implicar-se i per a treballar des 
d’aquesta perspectiva. 

Per a finalitzar, la Sra. rectora vol agrair a tots els representants de l’estudiantat que 
estan avui ací, que han estat elegits pels seus companys i companyes perquè els 
representen en el Claustre com a màxim òrgan de govern de la Universitat. Els vol 
agrair la seua actitud de presentar-se, la seua disponibilitat i felicitar-los perquè els 
seus companys i companyes els han elegit. Per tant, els diu que són els representants 
de l’estudiantat de la Universitat de València, que és molt nombrós en diferents 
titulacions de màster, de grau, de doctorat, i els diu que està segura que treballarem 
conjuntament per a millorar la nostra Universitat i per a millorar tot el que suposa i que 
afecta a la convivència dins de la universitat. Perquè com deia abans, passem moltes 
hores a la nostra segona casa, es podria dir, i necessitem una bona convivència i un bon 



entorn que facilite també les relacions entre nosaltres i que ens facilite la vida per a fer 
millor el treball que hem de fer, el d’estudiar, el d’investigar, el d’ensenyar, el de 
transferir, el d’innovar i el de gestionar.  

Per tant, amb aquesta confiança, dona les gràcies a totes i a tots. 

 

I, com que no hi ha més assumptes a tractar, es clou la sessió, a les 13 hores, del 
contingut de la qual, com a secretària general, done fe i amb el vistiplau de la 
presidenta estenc aquesta acta. 

 
Vist i plau, 

 

La rectora      La secretària general 
 
 
 
 
 
 
María Vicenta Mestre Escrivá   María Elena Olmos Ortega 


